

地球物理学报 » 2013, Vol. 56 » Issue (3) : 1023-1032 doi: 10.6038/cjg20130330

应用地球物理学

最新目录 | 下期目录 | 过刊浏览 | 高级检索

« 前一篇 | 后一篇 »

引用本文(Citation):

袁艳华, 王一博, 刘伊克, 常旭. 非二次幂Curvelet变换及其在地震噪声压制中的应用. 地球物理学报, 2013,56(3): 1023-1032,doi: 10.6038/cjg20130330

YUAN Yan-Hua, WANG Yi-Bo, LIU Yi-Ke, CHANG Xu. Non-dyadic Curvelet transform and its application in seismic noise elimination. Chinese Journal of Geophysics, 2013, 56(3): 1023-1032, doi: 10.6038/cjg20130330

## 非二次幂Curvelet变换及其在地震噪声压制中的应用

袁艳华, 王一博, 刘伊克, 常旭\*

中国科学院地质与地球物理研究所, 北京 100029

Non-dyadic Curvelet transform and its application in seismic noise elimination

YUAN Yan-Hua, WANG Yi-Bo, LIU Yi-Ke, CHANG Xu\*

Institute of Geology and Geophysics, Chinese Academy of Sciences, Beijing 100029, China

摘要

参考文献

相关文章

Download: [PDF](#) (5312 KB) [HTML](#) (0 KB) Export: [BibTeX](#) or [EndNote](#) (RIS) [Supporting Info](#)

摘要

本文分析了Curvelet变换在地震数据处理中的优势及不足,提出了非二次幂Curvelet变换.主要有两点改进:(1)将经典Curvelet变换非自适应的二次幂多尺度多角度分解方式改进为基于地震数据特点的、自适应非二次幂可控多尺度多角度分解方式,可以更有效地反映地震信号的主要方向特征和频率特征;(2)在最粗尺度引入各向异性分析,实现了对低频信号的精细处理.本文通过处理合成记录和含有面波干扰的实际数据算例验证了非二次幂Curvelet变换在地震噪声压制中的有效性.

关键词 非二次幂Curvelet变换, 可控角度分解, 可控尺度分解

Abstract:

By analyzing the advantages and disadvantages of Curvelet transform in seismic processing, we propose a non-dyadic Curvelet transform for seismic noise elimination. There are two improvements: (1) The non-adaptive dyadic scale and angular decomposition has been updated to an adaptive non-dyadic controllable scale and angular decomposition, which provides a better representation of the primary characteristics of seismic data in terms of orientation and frequency. (2) The anisotropic analysis is introduced to the lowermost scale to improve the accuracy of low-frequency components processing. The synthetic and field data examples are used to validate the effectiveness of the proposed data analysis method.

Keywords Non-dyadic Curvelet transform, Controllable angular decomposition, Controllable scale decomposition

Received 2011-05-10; published 2013-03-20

Fund:

国家自然科学基金(40904030,40874068,40930421)和国家重点基础研究发展计划(973计划)(2009CB219404)资助.

Service

[把本文推荐给朋友](#)

[加入我的书架](#)

[加入引用管理器](#)

[Email Alert](#)

[RSS](#)

作者相关文章

[袁艳华](#)

[王一博](#)

[刘伊克](#)

[常旭](#)